
 
 

 Ερώτηση  

 Αθήνα, 05 Ιουνίου 2020 

Προς τον κ. Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίμων  

Θέμα : 12 ερωτήματα για τη στήριξη της βιοποικιλότητας και της  Τράπεζας 

Γενετικού Υλικού της χώρας μας 

Στον γεωγραφικό χώρο που καλύπτει η Ελλάδα λόγω της μακρόχρονης 

κατοίκησης, μετακινήσεων πληθυσμών και των ποικίλων μικροπεριβαλλοντικών 

συνθηκών διαμορφώθηκε μια πλούσια αγροβιοποικιλότητα. Αν και όρος 

αγροβιοποικιλότητα περιλαμβάνει τους οργανισμούς των αγροοικοσυστημάτων 

στη χώρα μας έχει δοθεί έμφαση στις τοπικές κυρίως παραδοσιακές ποικιλίες 

γεωργικών ειδών και στις φυλές αγροτικών ζώων.  

Οι κοινωνικοοικονομικές αλλαγές τον περασμένο αιώνα εντατικοποίησαν την 

γεωργική παραγωγή με αύξηση των εισροών μεταξύ των οποίων και τις 

βελτιωμένες ποικιλίες φυτών και αγροτικών ζώων. Όλα αυτά δε, είχαν σαν 

αποτέλεσμα την οριστική απώλεια χιλιάδων τοπικών ποικιλιών και δεκάδων 

φυλών, δηλαδή τη γενετική διάβρωση.  

Σταδιακά η επιστημονική κοινότητα, τα κράτη και οι υπερεθνικοί οργανισμοί 

κατανόησαν σε ένα βαθμό την σημασία της απώλειας αυτής και την αξία αυτών 

των γενετικών πόρων αλλά η μέριμνά τους στράφηκε κυρίως στην ποσοτική 

διαφοροποίηση και ουσιαστικά στην κερδοφόρα μετάλλαξή τους.  

Ως αποτελέσματα είχαμε την μείωση της γενετικής βάσης των νέων ποικιλιών και 

φυλών και τις δυσμενείς επιπτώσεις στις τοπικές κοινωνίες ιδίως των 

δυσπρόσιτων περιοχών, στο δυναμικό τους, στην αντιμετώπιση της κλιματικής 
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κρίσης και στο ιστορικό - πολιτιστικό τους φορτίο. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ σταθερά προσανατολισμένος στην προστασία του περιβάλλοντος, της 

βιοποικιλότητας, της τοπικότητας, της ιδιαιτερότητας των κοινωνιών και του 

τρόπου διαβίωσής τους, των πλούσιων γενετικών πόρων της πατρίδας μας, της 

ενδυνάμωσης του γεωργικού τομέα με βάση ειδικά προϊόντα προσαρμοσμένα 

στις εδαφοκλιματικές μας συνθήκες, την στήριξη προϊόντων ΠΟΠ, ΠΓΕ και 

Βιολογικών, έδωσε ιδιαίτερη σημασία στην “παροπλισμένη’’ από προηγούμενες 

κυβερνήσεις στήριξη της Δημόσιας Δομής της Τράπεζας Γενετικού Υλικού του 

ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ στην Θέρμη Θεσσαλονίκης.  

Ενδεικτικά αναφέρουμε τις νέες κτιριακές εγκαταστάσεις της Τράπεζας Γενετικού 

Υλικού που μετά από εμπλοκές πολλών ετών έγινε δυνατό να ανοίξουν μετά από 

στρατηγική επιλογή της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ το 2018, όπως και την πρόσληψη 

πάνω από εκατό ερευνητών πολλοί από τους όποιους μπορούν να την 

στηρίξουν. 

Επειδή η κυβέρνηση δεν έχει παρουσιάσει στρατηγική ούτε έργο στον 

συγκεκριμένο τομέα του περιβάλλοντος μέχρι σήμερα   

 Ερωτάται ο  κ. Υπουργός: 

1) ενισχύσει τα Ινστιτούτα του ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ και ειδικά την Τράπεζα 

Γενετικού Υλικού με τις απαραίτητες υλικοτεχνικές υποδομές και με επί 

πλέον εξειδικευμένο επιστημονικό αλλά και εργατικό και τεχνικό 

προσωπικό για τη διαχείριση (αναπολλαπλασιασμός, έρευνα) των 

συλλογών τους, 

2) χρηματοδοτήσει τα Ινστιτούτα του ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ που διαχειρίζονται 

ζωντανές συλλογές (αμπέλου, οπωροφόρων, ελιάς, ακρόδρυων) για την 

ανανέωση των συλλογών και των υποδομών τους,  

3) χρηματοδοτήσει ερευνητικό πρόγραμμα συλλογής και καταγραφής του 

συνόλου των φυτογενετικών πόρων της χώρας με τη συμμετοχή όλων των 

πανεπιστημιακών ιδρυμάτων και των ερευνητικών ινστιτούτων του ΕΛΓΟ- 

ΔΗΜΗΤΡΑ με συναφές ερευνητικό αντικείμενο,   



4) δημιουργήσει ηλεκτρονική βάση δεδομένων για την καταγραφή όλου 

του γενετικού υλικού που διατηρείται σε ερευνητικά ινστιτούτα, 

πανεπιστήμια καθώς και σε ιδιωτικές συλλογές (ΜΚΟ, Πελίτι , Αιγίλοπας 

κλπ.), 

5) χρηματοδοτήσει τα ερευνητικά ινστιτούτα του ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ με 

σκοπό την μελέτη και ανάδειξη των χαρακτηριστικών των τοπικών 

ποικιλιών,  

6) χρηματοδοτήσει το πρόγραμμα καταγραφής και διατήρησης ελληνικών 

φυλών αγροτικών ζώων,  

7) παράσχει ικανά οικονομικά κίνητρα στους Έλληνες παραγωγούς για τη 

διατήρηση στον αγρό τοπικών ποικιλιών ως μέσο διατήρησης των 

γονιδιακών δεξαμενών, 

8) υλοποιήσει τις δράσεις 10.1.10 και 10.2.02 του ΠΑΑ που αφορούν στη  

βιοποικιλότητα, 

9) προωθήσει την καλλιέργεια των τοπικών ποικιλιών που έχουν εμπορικό 

ενδιαφέρον με χρηματοδότηση υποδομών επεξεργασίας και τυποποίησης 

και προβολής με δικαιούχους τους Δήμους, Συνεταιρισμούς, Ομάδες 

Παραγωγών και φυσικά πρόσωπα,  

10) διερευνήσει τις αιτίες στις οποίες οφείλεται το μειωμένο ενδιαφέρον 

των παραγωγών για την εγγραφή των τοπικών ποικιλιών στον εθνικό 

κατάλογο, 

11) ξεκινήσει διαβούλευση και πότε σχετικά με τη διαδικασία αναθεώρησης 

του εθνικού θεσμικού πλαισίου ώστε να απλοποιηθεί η διαδικασία 

εγγραφής των τοπικών ποικιλιών στον εθνικό κατάλογο και  

12) μειώσει το υπέρογκο και δυσβάστακτο κόστος για την εγγραφή των 

τοπικών ποικιλιών στον εθνικό κατάλογο.  

 

Οι ερωτώντες  βουλευτές 

Αποστόλου Βαγγέλης 

 

Αβραμάκης Ελευθέριος 



 

Αναγνωστοπούλου Αθανασία 

 

Βαρδάκης Σωκράτης 

 

Γκιόλας Ιωάννης 

 

Δραγασάκης Ιωάννης 

 

Ζαχαριάδης Κώστας 

 

Ζεϊμπέκ Χουσεΐν 

 

Θραψανιώτης Εμμανουήλ 

 

Καρασαρλίδου Ευφροσύνη 

 

Κασιμάτη Ειρήνη 

 

Κατρούγκαλος Γιώργος 

 

Καφαντάρη Χαρούλα 

 

Μεϊκόπουλος Αλέξανδρος 

 

Μουζάλας Γιάννης 

 

Παπαδόπουλος Αθανάσιος 

 

Παπαηλιού Γιώργος 



Παπανάτσιου Κατερίνα 

 

Ραγκούσης Γιάννης 

 

Σκουρολιάκος Πάνος 

 

Τελιγιορίδου Ολυμπία 

 

Τριανταφυλλίδης Αλέξανδρος 

 

Φάμελλος Σωκράτης 

 

Χατζηγιαννάκης Μιλτιάδης 

 




